

Inhalt

Contents

Einleitung – Kultur als offenes Konzept aus erwachsenenpädagogischer Perspektive

Introduction – Culture as an open Concept
from the Perspective of Adult Education

7

WILTRUD GIESEKE/STEFFI ROBAK

Konstruktivistische Lernkulturen

Constructivist Learning Cultures

25

ROLF ARNOLD/MARKUS LERMEN

Organisationstheoretische Überlegungen zur Lernkultur – Der übersehene institutionelle/organisatorische Faktor im Lernkulturdiskurs

Learning Culture from the Perspective of Organizational Theory –
The neglected institutional/organizational Aspect
of Learning Culture Discourse

49

WILTRUD GIESEKE

Die Bildung erwachsener Subjektivität – Zur Gouvernementalität der Erwachsenenbildung

Educating Adult Subjectivity –
On Governmentality in the Field of Adult Education

87

HERMANN J. FORNECK

Exploration on Models of the Learning Society – Perspectives of Lifelong Learning for All

Modelle der Lerngesellschaft – Lebenslanges Lernen für Alle

103

MING-LIEH WU

Kulturelle Aspekte von Lernkulturen in transnationalen Unternehmen unter Globalisierungsbedingungen

Cultural Aspects of Learning Cultures in Transnational Enterprises with special Consideration of Globalization 119

STEFFI ROBAK

Creating an organizational Learning Culture – The Perspective of Workplace Learning

Gestaltung organisationaler Lernkulturen – Lernen am Arbeitsplatz 151

AI-TZU LI

Diskurse über Lernkulturen in der Erwachsenenbildung und ihr Beitrag zur transkulturellen Bildungszusammenarbeit

Discourses on Learning Cultures in Adult Education and their Contribution to Transcultural Educational Cooperation 169

MARION FLEIGE

Cultivating the Culture of Museum Volunteer Learning – The Approach of Communities of Practice

»Communities of Practice« als Ansatz für die Gestaltung kulturellen Lernens im Museum 189

YI-CHUN TSAI

Der Audioguide als Element der Lernkultur im Museum – Untersuchungen zum intendierten Hörer

The Audioguide as an Element of Learning Culture in the Museum – Investigating Purported Listeners 215

BARBARA EGGERT

Transformation of Learning Culture in the Digital Age – The Impact of Web 2.0 in Online Learning Environment

Die Transformation von Lernkulturen im digitalen Zeitalter – Web 2.0 als Element zur Gestaltung von Lernumgebungen 243

HORNG-JI LAI

Autorenverzeichnis

List of Contributors 261
